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OhniģŠanský  zpravodaj  
obec.ohnistany@seznam.cz                 hōŜŎƴƝ noviny                                                  őΦму, duben 2014             

P o z v ł ƴ Ɲ       
na den 8. kvŊtna 2014 na slavnostn² 

setk§n² k  100. vĨroļ² narozen² Frantiġ-

ka Smetany. Tento vzpom²nkovĨ akt 

zaļne ve 13,00 hodin na  naġem hŚbi-

tovŊ poloģen²m kvŊtin na jeho hrob. 

Potom pŚejdeme do m²stn²ho kostela, 

kde bude pam§tka Frantiġka Smetany 

uctŊna hudebn²m vystoupen²m  Ostrav-

sk®ho Kub²nova kvarteta, koncertn²ho 

mistra Filharmonie Hradec Kr§lov® - 

violoncellisty Petra Lich®ho, koncert-

n²ho mistra Ostravsk® filharmonie  

JiŚ²ho Hanouska, posluchaļe konser-

vatoŚe hry na varhany - varhan²ka  

Daniela Knuta Perneta a  projevem starosty  obce pana Milana Peġty. 

PŚijŅte ï pros²m ï na tuto oslavu narozen² naġeho slavn®ho rod§ka! 

Tento den bude na Frantiġka Smetanu vzpomenuto v cel®m hudebn²m 

svŊtŊ a opravdu r§di na nŊj vzpomeneme i my tady ï v  OhniġŠanech ï 

kde se v ļ²sle popisn®m 60 ï pŚed 100. lety narodil.  Obecn² ¼Śad 

                                                                                    

{ǇƻƭŜőŜƴǎƪł ǊǳōǊƛƪŀ  
Obecn² ¼Śad v OhniġŠanech pŚeje svĨm 

spoluobļanŢm k jejich ģivotn²m vĨro-

ļ²m vġechno nejlepġ²! 

V dubnu oslav² sv® narozeniny pan² 

RosŢlkov§ ZdeŔka, pan Miroslav DŊdek 

a pan Frantiġek Rieger. 

V ļervnu oslav² sv® narozeniny pan² JiŚina Ġubrtov§, pan² Vlastimila 

Hanuġov§ a pan² Marie Kuntov§. 

HodnŊ  zdrav² V§m vġem mil® oslavenkynŊ a mil² oslavenci!________                

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Pranostiky duben 
1. NevŊŚ ģ§dn®mu poļas² v dubnu ð apr²l si 

stejnŊ troub² jak chce. 

2. Kde je kozel zahradn²kem, star§ baba poruļn²kem, aby ļert byl 

sluģebn²kem. 

3. Duben chladnĨ a deġtivĨ ð ¼roda n§s navġt²v². 

4. ĻlovŊk na svŊtŊ, jak rosa na tr§vŊ. 

5. DubnovĨ sn²h rod² tr§vu. 

6. Ani bylina sa bez vŊtru neohne. 

7. Spr§vnĨ Valach sa nemyje, ten sa po 14 dŔoch l¼pe. 

8. Hrom v dubnu, dobr§ novina, mr§z kvŊtŢ v²ce napost²n§. 

9. Po vġeckem je hovno, enem po vļel§ch med. 

10. Na des§tĨ v dubnu den, setĨ bĨv§ kr§snĨ len. 

11. Dyģ vypoġļ§v§, hlad², dyģ m§ opl§c§vaŠ, sa vad². 

12. Kam se nese prvn² bouŚka, tam ostatn² se za n² t§hnou. 

13. DobŚ² lud® sa zmŊstnaj¼ aj na stolci a zlĨm ani lavy nestaļij§. 

14. V dubnu ļas a panskĨ kvas. 

15. Na svŊtici St§ziļku, zem§ļky pod motyļku. 

16. Kdyģ se ozve v dubnu hrom, chyŠ si k§men nebo strom. 

17. Ģensk§ bez bŚucha, jak hrnek bez ucha. 

18. Na duben jen nemŊj spoleh valnĨ, bĨv§ jasnĨ den a z²tra kalnĨ. 

19. MokrĨ duben a m§j chladnĨ ð k sĨpk§m, senu pŚ²stup ģ§dnĨ. 

20. Duben, april popleten, mr§z si chyst§ na kvŊten. 

21. Kdyģ duben laġkuje, bĨv§ mnoho sena a obil². 

22. HodnŊ-li v dubnu v²tr duje, stodola se naplŔuje. 

23. Na svat®ho VojtŊcha v pol²ch sam§ potŊcha. 

24. Na svat®ho JiŚ² vyl®zaj² hadi a ġt²Śi. 

25. Na svat®ho Marka, lezou ģabky z j§rka. 

26. OģeŔ syna kde chceġ, c®ru vydaj, kde m·ģeġ. 

27. Duben hojnĨ vodou ð Ś²jen v²nem. 

28. Lepġ² roba v gaŠoch, neģ chlap v sukni. 

29. I kdyģ kluci v dubnu bez kab§tkŢ bŊģ², ļasto hospod§Śi na ¼rodu 

snŊģ². 

30. Kaģd® hrabŊ k sobŊ hrab¼. 
 

 

 

 

 

 

  
 
 
 
 
 

 aŀǘŜǌǎƪł Ǒƪƻƭŀ      

Dne 28. ledna 2014 zemŚel ohniġŠanskĨ rod§k a bĨvalĨ obļan 

pan Josef NovotnĨ z ļ²sla popisn®ho 104. Bylo mu 75 let. 

Dne 6. ¼nora 2014 zemŚel n§ġ obļan pan V§clav N²zkĨ z ļ²sla 

popisn®ho 61.Bylo mu 76 let. 

 

Dne 3. bŚezna 2014 se konalo v Hradci Kr§lov® ï Kuklen§ch 

rozlouļen² s panem Vladim²rem Slav²ļkem z ļ²sla popisn®ho 

12. Bylo mu 61 let. 

5ǻƭŜȌƛǘł ǘŜƭŜŦƻƴƴƝ őƝǎƭŀ 

Pohotovost plyn  őƝǎƭƻ 1239  - Ǿƻƭł ǎŜ Ǉǌƛ ƘŀǾŀǊƛƛ ŀ ƴŜōƻ ƪŘȅȌ 

 ƧŜ ƴŠƪŘŜ ŎƝǘƛǘ ǇƭȅƴΦ bŜƴƝ ǊƻȊƘƻŘǳƧƝŎƝΣ zda  ƧǎŜƳ ȊłƪŀȊƴƝƪ 29½Σ  

nebo RWE. 

29½ ς poruchy - őƝǎƭƻ уплурлусл - ƧŜ ǘǌŜōŀ ƳƝǘ Ǉǌƛ ǾƻƭłƴƝ ōǳř 

őƝǎƭƻ ŜƭŜƪǘǊƻƳŠǊǳΣ ƴŜōƻ ȊłƪŀȊƴƛŎƪŞ őƝǎƭƻΣ ƪǘŜǊŞ ƧŜ ǳǾŜŘŜƴƻ 

na ŦŀƪǘǳǌŜ ǇƻǎƭŜŘƴƝƘƻ ǾȅǵőǘƻǾłƴƝΦ  

 

Ozn§men² obecn²ho ¼Śadu 
Poplatek za svoz komun§ln²ho odpadu a poplatek ze psŢ na rok 

2014  

bude vyb²r§n dne:  

15. dubna 2014 od 8,00 do 11,00 hodin a od 16,00 do 18,00 

hodin 
Dle vyhl§ġky ļ²slo 1/2012 je stanovena vĨġe roļn²ho poplatku za 

svoz komun§ln²ho odpadu 500,- Kļ/osobu.  

Poplatek je moģn® tak® uhradit kaģdou stŚedu v ¼Śedn²ch hodin§ch 

 od 18,00 do 20,00 hodin. 

D§le je moģn® poplatek uhradit pŚevodem na ¼ļet obce  

ļ²slo 1080805339/0800, jako variabiln² symbol uveŅte  

ļ²slo popisn® domu. 

 

SbŊr nebezpeļnĨch sloģek komun§ln² odpadu probŊhne 

v nedŊli 20. dubna 2014 od 9,55 do 10,05 hodin  

pŚed obecn²m ¼Śadem 

 

0ÏÄñËÏÖÜÎþ 
*ÍïÎÅÍ ÒÏÄÉÎÙ ÄñËÕÊÉ ÔÏÕÔÏ ÃÅÓÔÏÕ  ÖĤÅÍȟ 
ËÄÏ ÓÅ ÓÐÏÌÅéÎñ Ó ÎÜÍÉ ΫέȢάȢάΪΫή ÒÏÚÌÏÕéili 

s ÎÁĤþÍ ÔÁÔþÎËÅÍ Á ÄñÄÅéËÅÍ ȟ ÐÁÎÅÍ 
6ÜÃÌÁÖÅÍ .þÚËĻÍ.              %ÖÁ *ÉĠþéËÏÖÜ 
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Mateǌskł Ǒkola 
¢ǊƻŎƘǳ ƴłǎ Ȋŀǎƪƻőƛƭ ǇǊǻōŠƘ ƭŜǘƻǑƴƝ ȊƛƳȅΣ ƪǘŜǊł ȊǌŜƧƳŠ ƧƛȌ ǎƪƻƴőƛƭŀΣ 
pokud vŢbec zaļala. Tolik oļek§van® zimn² radov§nky jsme museli 

oģelet a snad nepamatujeme rok, kdybychom s§nŊ a boby vŢbec 

nesundali z pŢdy. JedinĨm kladem m²rn® zimy byla urļitŊ niģġ² 

nemocnost dŊt². 
       DŢvod k radosti v tomto Ănetradiļn²m zimn²m obdob²ñ byly pŚ²-

pravy a organizace ĂMaġkarn²ho reje.ñ Đļast masek v doprovodu ro-

diļŢ byla bohat§ a i celkov§ n§lada a taneļn² nasazen² ¼ļastn²kŢ bylo 

vynikaj²c². Po promen§dŊ masek, rodiļovsk® volence a soutŊģ²ch jsme 

se obļerstvili vĨbornĨm dortem, kterĨ n§m upekla naġe pan² kuchaŚka 

a potŊġili se z cen jiģ tradiļn² tomboly, o kterou se ve znaļn® m²Śe za-

slouģili rodiļe svĨmi pŚ²spŊvky.   

 
 Nyn² se budeme tŊġit na ĂJarn² tvoŚivou d²lnuñ za pŚ²tomnosti 

rodiļŢ, ĂRej ļarodŊjnicñ s ļarodŊjnickĨm prŢvodem, vĨlety, 

ĂOlympi§duñ v Nov®m BydģovŊ, 17.roļn²k ĂOhniġŠansk®ho 

ped§luñ a ĂRozlouļen² s pŚedġkol§kyñ tzv. ĂPosledn² zvonŊn²ñ. 

JeġtŊ na jednu akci bychom m§lem zapomnŊli.  ředitelka I. Tuļkov§ 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

hƘƴƛǑǙŀƴǎƪŞ ŘŠǘƛ Ǒƪƻƭƻǳ ǇƻǾƛƴƴŞ ƛ ƴŜǇƻǾƛƴƴŞ ΧΧΦ 
Dali jste si nŊkdy ot§zku, kolik naġich dŊt² doj²ģd² do ġkoly? Autobusy, 

vlaky nebo po vlastn² ose? Trochu jsem si s t²m l§mala hlavu 

a za pomoci n§povŊdy jsem doġla k zaj²mavĨm ļ²slŢm. Je to 49 dŊt², 

ģ§kŢ a studentŢ. Moģn§ se o 1 ï 2  dŊti mĨl²m, protoģe ne vġichni 

rodiļe jsou  hl§ġeni k trval®mu pobytu! MateŚskou ġkolu navġtŊvuje 

7 malĨch OhniġŠ§kŢ. Do z§kladn²ch ġkol doj²ģd² 27 dŊt². Na stŚedn²ch 

ġkol§ch jich studuje 10. UļŔovskou ġkolu navġtŊvuje 1 mladĨ muģ. 

A vysokou ġkolu studuj² 4 posluchaļky. 

Ze vġech tŊchto 49 ģ§kŢ a studuj²c²ch je 18 rodu muģsk®ho a 31 

ģensk®ho. Kdyģ uģ jsem 

k tŊmto ļ²slŢm doġla, 

kladu si ot§zku : je to 

hodnŊ nebo m§lo? JistŊ je 

ale hlavn², aby vġichni 

dokonļili sv® ġkoly 

¼spŊġnŊ a aby z nich mŊli 

radost nejen jejich rodiļe, 

ale cel§ obec. A my jim 

drģ²me palce, aby ve sv®m 

budouc²m povol§n² byli 

vģdy ¼spŊġn² a ġŠastn²!                                                                        

L.Ġ. 

 

bŀǑƛ ŘǊŀȊƝ ƳƛƭłőƪƻǾŞ ΧΧ Κ 
Na 25. zased§n² obecn²ho zastupitelstva se ï mimo jin® vŊci ï Śeġila 

st²ģnost uģ nŊkolika obļanŢ na to, ģe je obec silnŊ zneļiġtŊna psy. 

Jejich exkrementy je zaneŚ§dŊn kdejakĨ prostor, vġechny pŚ²kopy 

a travnat® plochy. SkuteļnŊ je pravdou, ģe nikdy nebylo tolik majitelŢ 

psŢ, co jich nyn² vod² sv® mil§ļky na vod²tk§ch! KaģdĨ mŊl dŚ²v psa 

na sv®m dvoŚe, a tak si po nŊm musel uklidit, nechtŊl-li v tom ġlapat. 

TeŅ se s n²m proch§z² ï stoj² u nŊj ï ale nikdy nevid²me, ģe by potom 

vyndal z kapsy s§ļek a odklidil to! 

Tak a co s t²m! Ta st²ģnost je opravdu opr§vnŊn§! Asi na to existuje 

jedinĨ prostŚedek ï obecn² vyhl§ġkou zvĨġit razantnŊ poplatek za psa! 

Odnesou to sice i ti, kdo psa maj² pouze na sv®m dvoŚe, ale jinak se to 

nevyŚeġ²! A tak je toto posledn²m varov§n²m! MŊjte sebou vģdy s§ļek 

a ukl²zejte ï jinak to opravdu nejde !!                   Obecn² zastupitelstvo 

 

WŀǾƻǊƪŀ ŀ ƧŜƧƝ ǇƻƪƭŀŘȅ ΧΦ 

Kdykoliv dojde k rozvodnŊn² Javorky, vģdycky si stŊģujeme na jej² 

povod². Hubujeme na to, ģe koryto nen² dostateļnŊ udrģovan®, ļiġtŊn® 

a hlouben® a proto n§m Śeka zpŢsobuje z§plavy.  Ani si 

neuvŊdomujeme, ģe existuj² dŢvody, kter® to nedovol². Ģe zde ģij² 

ģivoļichov®, kteŚ² jsou chr§nŊni  z§konem a proto se  prostŚed²m Śeky 

nesm² ï ze z§kona nesm² ï hĨbat. V naġem ¼seku Javorky ģij² dva 

takov² tvoreļkov® a chci v§m je trochu pŚedstavit a povŊdŊt v§m 

o nich. Jsou to motĨl modr§sek 

bahenn² a velevrub tupĨ a ģij² 

v povod² Śeky Javorky smŊrem odtud na 

SbŊŚ. 

Proļ je modr§sek ohroģenĨm druhem? 

Ohroģuje ho orba nebo zalesŔov§n², 

vĨġka posekan®ho tr§vn²ku niģġ² 

neģ 10 cm, pŚ²tomnost hnojiv nebo 

jejich z§pach, tvorba melioraļn²ch kan§lkŢ, dlouhodobĨ pokles 

hladiny povrchovĨch vod, vĨsadba rem²zkŢ nebo hustĨch kŚovin, kter® 

br§n² prŢletu motĨlŢ. 

Modr§skovi se Ś²k§ tak® ok§ļek a jeho hostitelskou kytkou je krvavec 

toten. Ke sv®mu vĨvoji potŚebuje mravence. L®t§ kr§tce v ļervenci 

a srpnu. Sameļek je na l²ci modŚe zabarvenĨ, samiļka jen m§lo nebo 

vŢbec. VelikĨ je 28 ï 33 mm. V m²stech jeho vĨskytu se nesm² hĨbat 

zem² ani zelenĨmi porosty. 

Velevrub tupĨ. 

 Je to druh sladkovodn²ho mlģe. Tento silnŊ ohroģenĨ druh je 

v NŊmecku vyhynulĨ na 90%, v Holandsku zcela vyhynulĨ. Lastura 

m§ d®lku 50 ï 70 mm, vĨġku 30 ï 40 mm. Vyskytuje se v potoc²ch 

i velkĨch Śek§ch. Doģ²v§ se 10 ï 15 let ģivota. Lastury jsou z chitinu, 

v§pence a perleŠoviny. DĨch§ ģ§brami a vyģaduje ļistou vodu 

s trvalĨm proudŊn²m. Je velmi citlivĨ na dus²kat® l§tky a chemii. 

Ohroģuj² ho tak® ondatra piģmov§ a mĨval severn² jako svou potravu. 

Pohybuje se pomoc² svalnat® nohy a z ļ§sti se zahrab§v§ do p²sku. Je 

oddŊlen®ho pohlav² a samice v l®tŊ vypouġt² do vody velk® mnoģstv² 

glochidi², kter® pak parazituj² na ģ§br§ch ryb. 

JeġtŊ chci dodat ï v m®m dŊtstv² jsme se chodili koupat do splavu 

v Nevratic²ch. Bylo tam mnoho tŊchto lastur ï Ś²kali jsme jim  - 

jednoduġe ï ġkeble.              L.Ġ.  

 

wǳǑŜƴƝ ǇƻǑǘΚ  
Bezohlednost, Ś²kaj² v OhniġŠanech. 

V OhniġŠanech na Hradecku jsou lid® 

bez poġtovn² poboļky jiģ v²ce neģ rok. 

Nejbliģġ² poġta je v ġest kilometrŢ 

vzd§lenĨch Smidarech, vzd§lenŊjġ² 

potom ve SkŚivanech nebo v Nov®m BydģovŊ. Ă Je to bezohledn® vŢļi 

t® spoustŊ starġ²ch lid², kteŚ² tady ģij² a kteŚ² nemohou jezdit na poġtu 

do Smidar. Autobus jezd² r§no a od vlaku je poġta dva kilometry 

aŀǘŜǌǎƪł Ǒƪƻƭŀ ǾŜ ǎǇƻƭǳǇǊłŎƛ ǎ ǊƻŘƛőƛ ǇƻǌłŘł 

/h¦b¢w¸  .#[Φ 
V ƳƝǎǘƴƝƳ ƘƻǎǘƛƴŎƛ dne 5.4. ½ŀőłǘŜƪ ǾŜ нлΣлл ƘƻŘΦ 

K ǘŀƴŎƛ ŀ ǇƻǎƭŜŎƘǳ ƘǊŀƧŜ αIƻƭŜőƪƻǾŀ ǇŀǊǘŀά ƻŘ {ŜŘƭőŀƴΦ 
tǌƛǇǊŀǾǳƧŜƳŜ ǇǊƻ ±łǎ ǎǘȅƭƻǾŞ ǇǌŜŘǘŀƴőŜƴƝ ŀ ōƻƘŀǘƻǳ 

tombolu. 
{ǘȅƭƻǾŞ ƻōƭŜőŜƴƝ ǾƝǘłƴƻΦ ±ǎǘǳǇƴŞ ƻōǾȅƪƭŞΦ ±ȇǘŠȌŜƪ ǾŠƴǳƧƝ 

ǊƻŘƛőŜ ƳŀǘŜǌǎƪŞ ǑƪƻƭŜΦ 
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daleko. J§ jezd²m na poġtu s manģelem autem, ale co ostatn²? Je to 

hrozn®,ñ rozļiluje se Boģena Ġperkov§ z OhniġŠan. 

Starosta Milan Peġta se z§stupci Ļesk® poġty nŊkolikr§t jednal. Ă 

ř²kali, ģe je v obci z§jemce o zŚ²zen² vĨdejn²ho m²sta. R§di bychom 

poġtu mŊli, ale kdyģ jsem vidŊl ļ²sla, kolik tam pŚijde z§silek, je tŊģk® 

na to nŊco Ś²ci. Pohnutky poġty ch§pu, ale lidem se to samozŚejmŊ 

nel²b². Je to smutn®, poġta tady byla od pŚedminul®ho stolet²,ñ Ś²k§ 

Peġta. ĂAlespoŔ to vĨdejn² m²sto, kdyby tady bylo,ñ douf§ Ġperkov§.                                 

(sd) 

V Kr§lov®hradeck®m kraji se pŚed ļasem hovoŚilo o cel® ŚadŊ 

poġtovn²ch poboļek, kter® maj² z vesnic zmizet. Na Hradecku jsou bez 

poġty napŚ²klad v OhniġŠanech, na Jiļ²nsku zavŚeli poboļku 

v Ġ§rovcovŊ LhotŊ. ĂJeġtŊ pŚed zruġen²m k n§m zaļalo doj²ģdŊt se 

z§silkami nebo i s dŢchody auto. PozdŊji si lid® pro poġtu chodili 

do m²stn²ch potravin,ñ uvedl starosta Ġ§rovcovy Lhoty Pavel V²ch. 

I tento zpŢsob fungoval pomŊrnŊ dobŚe. Komplikace nastaly 

v momentŊ, kdy doruļov§n² z§silek pŚestalo ¼plnŊ. ĂKdyģ nŊkdo 

potŚebuje vyŚ²dit poġtu, mus² do L§zn² BŊlohrad, kter® jsou vzd§leny 

tŚi kilometry,ñ dodal V²ch. 

Poġtu ned§me! 

ĂVloni to na n§s zkouġeli, chtŊli u n§s m²t takzvan®ho Partnera, ale 

odm²tli jsme. Povaģujeme za prioritu, m²t na vesnici poġtu,ñ Śekla Eva 

Hynkov§, starostka LibŚic. 

PoġtŊ to nedoġlo ï p²ġe Leoġ Kuļera, editor 5plus2. 

Ļesk§ poġta by r§da hubla. Provozovat mal® poboļky je prĨ drah® a ģe 

budou poġŠ§c² sp²ġ jezdit. PŚedstava, ģe v dobŊ, kdy Śada obc² uģ nem§ 

ani poŚ§dn® dopravn² spojen², je jak§koliv cesta pro dopis ļi uloģen® 

pen²ze vĨletem na pŢl dne. Tam, kde nejsou bankomaty, byla poġta 

spolehlivĨm ¼loģiġtŊm penŊz, zvl§ġtŊ pro star® lidi. Ti teŅ budou drģet 

v²c hotovosti doma a tak v²c l§kat zlodŊje. Tak® pŚedstava ļek§n² na 

poġtovn² Ădostavn²kñ n§s vrac² trochu nŊkam hodnŊ zpŊt. NŊkomu 

nŊco nedoch§z², jinĨm nic nedojde. 

Toto vġe je pŚevzat® z tĨden²ku 5plus2 ze dne 31.1.2014. Nemysl²m, 

ģe by to probl®mu s provozem poġty u n§s, pomohlo, ale aspoŔ je 

slyġet n§zor jinĨch! Ve Zpravodaji o tom psal dvakr§t zastupitel 

p.Frantiġek Mejdr a ļtyŚikr§t j§. Jen veden² poġty mlļ²! Nic se nekon§! 

Je to vŢbec moģn®, aby se takto choval st§tn² podnik? Jak je vidŊt ï 

ano!                                                                                        L.Ġ. 

Iŀǎƛőƛ 
 Zdrav²m vġechny ļten§Śe. Na zaļ§tek bych 

se chtŊl omluvit vġem, kteŚ² ļetli minulĨ 

ļl§nek a zaj²maj² se o dŊn² v naġem sboru, 

protoģe jsem je mystifikoval informac², ģe 

konļ² mand§t st§vaj²c²ho vĨboru a budou 

volby nov®ho. Mand§t konļ² aģ t²mto rokem 

a volby budou na pŚ²ġt² vĨroļn² valn® 

hromadŊ. Tato vĨroļka se nesla v podobn®m 

duchu jako minul®, kde jsme si zhodnotili uplynuvġ² rok a stanovili si 

pl§n a ¼koly na tento rok. 

  S pŚ²chodem prvn²ch mŊs²cŢ nov®ho roku doġlo k ukonļen² hlavn² 

ļ§sti oprav naġeho z§sahov®ho vozidla. St§le se jeġtŊ dodŊl§vaj² 

drobnŊjġ² ¼pravy, ale to nejdŢleģitŊjġ² je hotov® a auto je jiģ opŊt 

zaŚazeno do vĨjezdu a pŚipraveno dalġ² roky pom§hat pŚi hasiļskĨch 

z§saz²ch. 

  V minul®m roce se z naġeho sboru odhl§sily dvŊ ļlenky, ale jiģ na 

vĨroļce n§ġ sbor pos²lil novĨ ļlen Pavel SyŚiġtŊ, kterĨ se jiģ delġ² dobu 

velice aktivnŊ ¼ļastnil snad vġech akc² spojenĨch s naġ²m sborem. 

Nav²c druģstvo ģen (vŊtġina jich nejsou naġe ļlenky), kter® z§vodilo na 

letn²ch oslav§ch se nespokojilo pouze s jednou akc² a vypad§ to, ģe by 

mohlo fungovat i 

nad§le. NŊkter® z nich 

jiģ zasahuj² do chodu 

sboru v podobŊ akti-

vn² pomoci pŚi poŚ§-

d§n² akc² a tak si 

mysl²m, ģe do budou-

cna by se mohl n§ġ 

sbor rozrŢst o dalġ² 

nov® tv§Śe. 

    BŊhem prvn²ho 

ļtvrtlet² jsme jeġtŊ uspoŚ§dali hasiļskĨ ples, o kter®m se nebudu 

rozepisovat, protoģe by jsem o nŊm psal kaģdĨ rok t®mŊŚ to sam®. 

V ¼noru jsme tak® zasahovali ve Smrkovic²ch u menġ²ho poģ§ru kŢlny 

na n§Śad². PŚi pŚ²jezdu jednotek, naġ² i ostatn²ch, bylo t®mŊŚ po poģ§ru 

a tak se pouze pohl²dalo m²sto po poģ§ru. Nikdo nebyl pŚi poģ§ru 

zranŊn a ġkoda byla vyļ²slena asi na dvacet tis²ch.  

Velkou r§nou pro n§ġ sbor i m²stn² bylo n§hl® ¼mrt² naġeho 

dlouholet®ho a v§ģen®ho ļlena, pana V§clava 

N²zk®ho. U sboru byl 58 let a jeho ļlenstv² nebylo 

jen formalitou. Aktivn² ¼ļast² se pod²lel na chodu 

sboru a pom§hal snad pŚi vġech akc²ch celĨch 

dlouhĨch 58 let. Vġichni, co ho znali, dobŚe vŊd², 

jakĨ to byl pracant a dobrĨ a obl²benĨ ļlovŊk. 

DŢkazem byl smuteļn² obŚad, kde se s n²m pŚiġel 

rozlouļit opravdu poļetnĨ z§stup lid² vļetnŊ 

vŊtġiny ļlenŢ naġeho sboru. Ti mu vzdali posledn² 

hold v podobŊ ļestn® str§ģe.                                      Ing. Z.Chalupa 

 

{ǾŀȊ ŘǻŎƘƻŘŎǻ ŀ 5łƳǎƪȇ ƪƭǳō 
 Tak m§me za sebou prvn² akci v tomto roce - ony to vlastnŊ byly akce 

dvŊ, a to v sobotu 8. bŚezna 2014. Odpoledne byl dŊtskĨ maġkarn² rej. 

PŚiġlo se pod²vat 130 lid² a z toho bylo 40 masek. Mysl²m, ģe si to dŊti 

opŊt uģily - velkou z§sluhu na tom mŊla opŊt dŊvļata z Vysok®ho 

Vesel², a tak® pan  T. Ļ§p, ten celĨ program uv§dŊl a pouġtŊl hudbu.  

Veļer byl program od 19 hodin. Veļern² n§vġtŊva byla nad oļek§v§n² 

- pŚiġlo se pod²vat 150 lid². OpŊt velkĨ ¼spŊch mŊl Spolek pan² a d²vek 

z Jilemnice, ale ani OhniġŠanskĨ Proutek 

a Jakoproutek nezŢstal pozadu. Poprv® jsme 

zkusili taky tombolu a mysl²m si, ģe se taky 

povedla - vġechny pŚipraven® losy se proda-

ly. 

Nyn² se jeġtŊ 

zm²n²m 

o D§msk®m 

klubu ï zalo-

ģily jsme ho 

na podzim 

minul®ho 

roku ï pŚi-

b²r§me kaģd®ho, kdo m§ chuŠ nŊco 

dŊlat. Kdo byl v sobotu v hospodŊ a 

vidŊl naġe vystoupen², urļitŊ mu 

neuġlo, ģe jsou mezi n§mi i muģi. 

V²t§me kaģd®ho, kdo by se k n§m 

pŚipojil a mŊl chuŠ s n§mi dŊlat. 

Nakonec mus²m podŊkovat 

alespoŔ  jednomu ļlovŊku 

jmenovitŊ, a to panu T. Ļ§-

povi - bez nŊj bychom vŢbec 

naġe akce nemohli dŊlat. D§le 

pak dŊkuji vġem, kteŚ² se 

pod²leli na pŚ²pravŊ a po-

m§hali i v sobotu pŚ²mo 

v hospodŊ - kdybych mŊla 

dŊkovat jmenovitŊ - byl by to 

dlouhĨ seznam a nechtŊla bych na nŊkoho zapomenout. Douf§m, ģe se 

n§m budou daŚit i dalġ² akce, kter® m§me jeġtŊ v pl§nu.Ivana SyŚiġŠov§ 
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hƘƴƛǑǙŀƴǎƪł ŘƝƭƴƛőƪŀ  
I v tomto roce se pravidelnŊ sch§z²me s dŊtmi 

 jednou za ļtrn§ct dn². Z  kaģd® d²lniļky jsou 

fotky na Ohniġ-

ŠanskĨch str§n-

k§ch, kde m§me 

svoji str§nku. 

Velkou posilou je 

pan² D. Hlavat§, 

takģe jsme dvŊ 

a mŢģeme s dŊt-

mi dŊlat i sloģitŊjġ² vŊci - dŊti si udŊlaly 

partu asi  8 dŊt². Tak uvid²me, jak to 

dlouho vydrģ².            Ivana SyŚiġŠov§ 

¢W {hYh[ hIbL~£!b¸ 
V tomto vydan² OhniġŠansk®ho zpravodaje bych r§d 

shrnul, co se ud§lo za 

uplynul® tŚi mŊs²ce a pŚed-

stavil vĨhled prac² v roce 

2014. 

V lednu probŊhlo vĨbŊrov® 

Ś²zen² na funkci spr§vce 

hŚiġtŊ vļetnŊ obsluhy ve st§nku s obļe-

rstven²m. Dle vyhl§ġenĨch podm²nek pro 

provoz hŚiġtŊ se do tohoto Ś²zen² pŚihl§sili 

pan Ladislav HlavatĨ a Tom§ġ FrydrĨn. Po diskuzi a n§sledn®m 

hlasov§n² vĨboru byl vybr§n pan Ladislav HlavatĨ, kterĨ pŚevzal 

st§nek a hŚiġtŊ po bĨval®m spr§vci Josefovi Ġulcovi ml., Josefovi  

touto cestou dŊkujeme  za jeho pŢsoben² ve funkci spr§vce. 

Prvn² akc² v roce 2014 se uskuteļnil sportovn² ples, kterĨ se konal 

z kraje ledna. Na tomto plese jsme mohli slyġet hudebn² skupinu 

Pohoda, kter§ n§s doprov§zela celĨm veļerem.  D§le si kaģdĨ mohl 

odn®st nŊjak® vŊcn® ceny z mal® a velk® tomboly, kde hlavn² cenou 

byla vepŚov§ kĨta a tak® nechybŊla ani dobr§ n§lada vġech 

z¼ļastnŊnĨch. T²mto bychom r§di podŊkovali vġem za pŚ²spŊvky do 

naġ² tomboly a tak® nov® pan² hostinsk® za obsluhu. Do dalġ²ch plesŢ 

si pŚejeme vŊtġ² ¼ļast. 

V dalġ²m tĨdnu se konala ļlensk§ schŢze, kde se seġli jak hr§ļi, tak i 

ļlenov® naġeho klubu. Na schŢzi jsme slyġeli hodnocen² tren®rŢ muģŢ  

a ģ§kŢ za uplynulĨ rok. D§le pŚednesl finanļn² zpr§vu hospod§Ś Petr 

Kop§ļ st. N§sledoval pŚ²spŊvek presidenta klubu Luk§ġe Bezvody 

a starosty obce pana Milana Peġty, kteŚ² kladnŊ hodnotili uplynulĨ rok 

2013. 

Byl odsouhlasen pl§n pr§ce na rok 2014, kde bude bŊhem mŊs²ce 

bŚezna realizov§no doplnŊn² z§vlahov®ho syst®mu a n§slednŊ bude 

provedena rekonstrukce travnat® plochy po povodn²ch z loŔsk®ho 

roku. 

V letn²ch mŊs²c²ch probŊhne fotbalovĨ turnaj v mal® kopan® o poh§r 

starosty obce a turnaj starĨch gard. 

Zimn² pŚ²prava muģŢ 

Zimn² pŚ²prava zaļala 18. ledna. Na prvn²m tr®ninku jsme pŚiv²tali 

novou posilu Vaġka DvoŚ§ka z OhniġŠan, kter®ho zn§me z pŢsoben² 

v ĻervenŊvsi. Naġe tr®ninky prob²haj² 2x tĨdnŊ, kdy kaģdou stŚedu 

zaj²ģd²me do haly v Nov®m BydģovŊ a v sobotu absolvujeme tr®ninky 

na umŊl® tr§vŊ ve Smidarech. V zimn² pŚ²pravŊ n§s ļekala ļtyŚi 

pŚ²pravn§ utk§n². S Robousy, Cerekvicemi, MyġtŊvs² a Chlumcem B. 

Na konci bŚezna n§m zaļ²n§ jarn² ļ§st sez·ny, do kter® vstupujeme 

z§pasem 29. BŚezna v ĻervenŊvsi s Boharyn².   

Naġim c²lem je vylepġit aktu§ln² osm® m²sto tabulky a zlepġit hern² 

vĨkony tĨmu. Ļten§Śe zpravodaje bych jeġtŊ r§d upozornil 

na internetov® str§nky www.tjohnistany.tode.cz, na kterĨch 

naleznete aktuality, shrnut² jednotlivĨch z§pasŢ takŚka ihned po 

odehr§n², pohled do historie fotbalu v OhniġŠanech, fotogalerii a dalġ² 

rŢzn® informace, kter® se tĨkaj² naġeho klubu. Internetov® str§nky n§m 

zpravuje Ladislav Ġoltys ml., kter®mu bych r§d touto cestou podŊkoval 

za dobŚe odv§dŊnou pr§ci. DŊkujeme vġem ļlenŢm, pŚ²znivcŢm 

fotbalu a hlavnŊ Obecn²mu zastupitelstvu za podporu pŚi vĨstavbŊ 

sportovn²ho z§zem², kterĨ bude t®ģ vyuģ²v§n ke kulturn²m akc²m cel® 

obce.                     Za TJ OhniġŠany Ing. Petr Kop§ļ 

     

IǌƛǑǘŠ ŀ kabiny 
   Jako novĨ spr§vce hŚiġtŊ bych napsal p§r Ś§dkŢ pro 

pŚ²znivce kopan®. Po pŚevzet² kl²ļŢ od kabin jsme se 

pustili s manģelkou do celkov®ho ¼klidu. A vŊŚte, pr§ce 

tam bylo opravdu dost. PŚispŊly tomu i z§plavy loŔsk®ho 

roku, ale v souļasn® dobŊ je to z vŊtġ²ho hotov®. 

PodŊkov§n² patŚ² Milanovi Novotn®mu a p. Mydl§Śovi 

za drobn® opravy. Obecn² zastupitelstvo koupilo pro sportovce lednici, 

za coģ jim patŚ² d²k. Jinak si v§s dovol²m pozvat na nejbliģġ² akce, 

kter® se budou konat na hŚiġti: 

 14.6. 2014  -OhniġŠanskĨ ped§l 

             19.7. 2014  -mal§ kopan§ 

2.8. 2014  -star§ garda (memori§l L.K§nsk®ho) 

               L§Ņa HlavatĨ 

Tak ς ǘƻǘƻ ǾłƳ ƳǳǎƝƳ ǇƻǾŠŘŠǘΗ 
Doļetla jsem se o tom v 5plus2 a zd§ se mi to velice zaj²mav® ! 

Lid® si zanedlouho ve Veselsk®m h§ji budou muset d§t pozor na to, 

kam ġlapou. Tato pŚ²rodnŊ cenn§ lokalita, kter§ leģ² v katastr§ln²ch 

¼zem²ch Vysok® Vesel², Star® Smrkovice, ChotŊlice, Smidary 

a Veleġice na hranic²ch Jiļ²nska a Hradecka, m²Ś² mezi pŚ²snŊ chr§nŊn® 

pŚ²rodn² pam§tky. 

Ă Lokalita je vĨznamn§ cennĨm lesn²m ekosyst®mem dubohabŚin 

s dubem letn²m a poskytuje vhodn® podm²nky pro silnŊ ohroģen® 

druhy rostlin, jako je hvozd²k pyġnĨ, kosatec sibiŚskĨ a dalġ² zvl§ġtŊ 

chr§nŊn® druhy,ñ Śekl krajskĨ radn² zodpovŊdnĨ za oblast ģivotn²ho 

prostŚed² Jan Tippner. 

Budouc² pŚ²rodn² rezervace VeselskĨ h§j m§ rozlohu 444 hektarŢ 

a v nejbliģġ² dobŊ se stane evropsky vĨznamnou lokalitou soustavy 

NATURA 2000. C²lem soustavy chr§nŊnĨch ¼zem² evropsk®ho 

vĨznamu je zabezpeļit ochranu planŊ rostouc²ch rostlin, volnŊ ģij²c²ch 

ģivoļichŢ a typŢ pŚ²rodn²ch stanoviġŠ, kter® jsou z evropsk®ho pohledu 

nejcennŊjġ², nejv²ce ohroģen®, vz§cn® ļi omezen® svĨm vĨskytem jen 

na urļitou oblast.                                                                      L.Ġ.                                                                                              

[ŜǘƴƛŎŜ Χ 
Zpravodaj vych§z² uģ p§tĨ rok a tak  t®mŊŚ pŊtkr§t 

jsem uģ psala o velikonoc²ch. Popisovala jsem jejich 

tradice lidov® i c²rkevn², vypisovala sv® vzpom²nky 

na jejich proģ²v§n². Takģe bych se jenom opakovala. 

Nic nov®ho uģ vymyslet nejde! Snad radŊji nap²ġi 

nŊco o Svatoduġn²ch sv§tc²ch, kter® se slav² 50 dnŢ 

po velikonoc²ch. Mezi nimi uplyne 6 nedŊl².  

Ve Star®m z§konŊ se pades§tĨ den po velikonoc²ch 

vzpom²n§ jako den, kdy Mojģ²ġ na hoŚe Sinaj 

obdrģel Desatero. Prvn² ovŊŚen§ zpr§va o jejich slaven² je uģ  ze 3. 

stolet². Svatoduġn² sv§tky ï jinak tak® Letnice, jsou druhĨm sv§tkem, 

kdy je   moģn® svŊtit kŚestn² vodu a udŊlovat  svatĨ kŚest. O Letnic²ch 

psal tak® ļeskĨ kronik§Ś Kosmas k roku 1092 o kn²ģeti BŚetislavovi II., 

ģe vyh§nŊl ze zemŊ vŊġtce, ļarodŊjn²ky a pohansk® hadaļe pr§vŊ 

o tŊchto sv§tc²ch. HlavnŊ na MoravŊ se vŊnovala Letnic²m znaļn§ 

pozornost. NedŊle byla vŊnov§na oslav§m c²rkevn²m a v pondŊl² se 

provozovaly rŢzn® tradice. Zn§mĨm obyļejem byl zvyk ml§deģe 

strojit se za kr§le a kr§lovnu a za doprovodu druģiny vyjedn§vat 

kr§lovskou svatbu. PrŢvod s kr§lem chodil po vesnici, vtipkoval, 

chv§lil nebo hanŊl hospod§Śe ï hr§lo se takov® mal® divadlo. Za to se 

jim dost§valo odmŊny. NŊkde se prŢvod pohyboval na kon²ch. 

A z toho vznikly slavn® J²zdy kr§lŢ ï zn§m® jsou vlļnovsk®, 

uherskohradiġtsk® a dalġ². Kr§l m§ na hlavŊ korunu, m²stn² slavnostn² 

kroj a meļ s ļervenĨmi stuhami. Nesm² si  nikoho vġ²mat ani mluvit ï 

proto m§ v ¼stech rŢģi. Mus² m²t nejlepġ²ho konŊ, nejl²p vyzdoben®ho. 

Je j²m vģdy chlapec 14 aģ 15 let a bĨt kr§lem je nejvŊtġ² pocta, jak® se 

mu mŢģe dostat. Tato slavnost je naprosto ojedinŊl§ a jedineļn§ a je 

zaps§na do Reprezentativn²ho seznamu nehmotn®ho dŊdictv² lidstva 

Unesco. Naġe republika je t²mto uzn§n²m velice poctŊna. Toto vġe 

doprov§zej² velik® oslavy, na kter® se sch§zej² div§ci ve velk®m 

mnoģstv² z nejrŢznŊjġ²ch koutŢ nejen naġ² republiky, ale i Evropy. 

Vġechna tato sl§va patŚ² pr§vŊ k sv§tku Letnic ï neboli ï Svatoduġn²ch 

sv§tkŢ.                                                                                     L.Ġ. 
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5ǻǎǘƻƧƴŞ ȊŀƪƻƴőŜƴƝ ǾłƴƻőƴƝƘƻ őŀǎǳ ΧΦΦ 
Uplynuly uģ dva 

mŊs²ce od chv²le, 

kdy se konal 

v naġem kostele TŚ²-

kr§lovĨ koncert Z§-

kladn² umŊleck® 

ġkoly v Nov®m By-

dģovŊ. Pro n§s to 

byla uģ tradiļn² 

akce, ale pro ġkolu 

to bylo vystoupen² 

mimoŚ§dnŊ vysok® 

¼rovnŊ. Mysl²m, ģe 

ta ġedes§tka naġich posluchaļŢ ani nevn²mala ten nevl²dnĨ studenĨ 

vzduch, kterĨ jsme tam sedmdes§t minut dĨchali. Hran® skladby byly 

pŚ²mo nadļasovŊ klasick® a mus²m Ś²ci, ģe v naġem kostele znŊly 

skladby Vivaldiho, Mozarta a dalġ²ch skladatelŢ, moc dobŚe! 

NejdŚ²v n§s pŚekvapilo ï hned venku u branky ke kostelu ï ġest 

muzikantŢ, kteŚ² hr§li na dechov® n§stroje a bylo to tak mil®! Nad t²m 

sv²til srpek mŊs²ce a vġe bylo aģ LadovskĨ malebn®! UvnitŚ kostela 

sedŊl pan starosta Peġta, usm²val se a Ś²kal ï to mŊlo bĨt pŚekvapen²! A 

to se mu opravdu povedlo! 

Druh® pŚekvapen² pŚiġlo v podobŊ n§m uģ zn§m®ho ï bĨval®ho ģ§ka 

umŊleck® ġkoly ï dnes posluchaļe konservatoŚe hry na varhany ï pana 

Daniela Knuta Perneta, kterĨ celĨ koncert zah§jil. Bylo to opravdu 

Mistrovsk® zahr§n²! 

Potom uģ ġlo jedno za druhĨm! DŊti a vlastnŊ nŊkter® uģ sleļny ï se 

stŚ²daly a t²m i hudebn² n§stroje ï fl®tny, housle, klarinet, kytary, 

s·lovĨ zpŊv, hra na harmoniku ï a to byl 

Ăn§ġñ Honz²k ĠtanclŢ, kterĨ uģ loni 

¼ļinkoval! Letos jsem ģasla, jakĨ pokrok 

udŊlal! A nav²c, vģdyŠ on tam byl jedinĨ 

Ămuģñ ï jinak to byly sam® d²vky! 

Na cel®m poŚadu byla vidŊt velik§ pr§ce 

jejich uļitelŢ, kteŚ² s nimi pracovali, hr§li 

s nimi a hl²dali jim kaģdĨ t·n. 

Byl to mimoŚ§dnŊ bohatĨ veļer s vybranĨm a 

mimoŚ§dnŊ kr§snĨm reperto§rem! Z§vŊr 

pŊveck®ho sboru s TrojanovĨm zpracov§n²m 

v§noļn²ch koled vġe dovrġil. M§lem se mi 

chtŊlo breļet, tolik mŊ to dojalo! 

Pan Śeditel TesaŚ, kterĨ celĨ veļer doprov§zel slovem, z§vŊrem 

zdŢraznil, ģe pr§vŊ do OhniġŠan, kde maj² tak vĨborn® kontakty 

s panem starostou Peġtou a kde jsou kr§snŊ ï opakuji ï Śekl ï kr§snŊ ï 

znŊj²c² varhany, pŚijedou vģdycky  a velice r§di. A dŊti si tam ġeptaly, 

ģe uģ maj² chuŠ na ty vĨborn® z§kusky, kter® jim kaģdĨ rok Ănaġeñ 

pan² Mejdrov§,pŚipravuje. D²ky j² za to! 

Z§vŊrem chci Ś²ci, ģe nemohu opomenout pochv§lit hezkou v§noļn² 

vĨzdobu kostela tŊm nŊkolika lidem, kteŚ² se o kostel staraj².  

D²ky za vġe ! L.Ġ. 

bŠŎƻ ƻ ȊŘǊŀǾƝ Η 
V²te, ģe olivovĨ olej prudce sniģuje riziko srdeļn²ho infarktu? 

L®ļivĨ vĨznam olivov®ho oleje se vġeobecnŊ uzn§v§. NejnovŊjġ² 

studie ġpanŊlskĨch vŊdcŢ, kteŚ² sledovali po 13 let pŢsoben² oleje, 

prokazuje napŚ²klad, ģe dvŊ lģ²ce olivov®ho oleje dennŊ, sniģuj² 

smrteln® riziko srdeļn²ho infarktu t®mŊŚ na polovinu. Uģ jedna lģ²ce 

riziko sr§ģ² o 28%. Dalġ² zjiġtŊn² z vyġetŚen² nŊkolika des²tek tis²c lid² 

ve vŊku mezi 29 a 69 lety nepotvrdila spojitost olivov®ho oleje 

a rakoviny. OdbornĨ ļasopis pŚi komentov§n² ġpanŊlsk® studie 

konstatoval, ģe olivovĨ olej je souļ§st² stŚedomoŚsk® stravy, v n²ģ je 

hodnŊ ryb a zeleniny, jeģ pom§haj² l®ļit probl®my kolem cholesterinu 

a srdeļn²ch nemoc². 

NŊco o zdrav² Vaġich dom§c²ch mazl²ļkŢ. 

Zd§ se V§m v§ġ dom§c² mazl²ļek bezdŢvodnŊ apatickĨ, unavenĨ 

a ospalĨ? ZmŊŚte mu teplotu. Ta V§m hodnŊ napov², jest-li se jedn§ o 

chvilkovou slabost, nebo jest-li byste mŊli kvapem zam²Śit do nejbliģġ² 

veterin§rn² ordinace! ZmŊŚte mu teplotu! Jakou ji maj² m²t ? 

pes                 37,5  -  39 

koļka             38     -  39,5 

kr§l²k             38,5  -  39,5 

husa               40     -  41 

kŢŔ                 37,5  -  38,5 

ovce                38,4  -  40 

prase               38     -   40 

slepice            40,5   -   42 

dle Doma Dnes zapsala   L.Ġ.                

hōőŀƴǎƪȇ ȊłƪƻƴƝƪ ǘŞƳŀ ς ǎƻǳǎŜŘǎƪŞ ǾȊǘŀƘȅΦ 
½ƳŠƴȅ нлмпΦ! 
Ned§vno jsem v Edici Blesku ļetla zaj²mav® 

pov²d§n² o rŢznĨch sousedskĨch sporech a jejich 

Śeġen². O nŊkter® se s v§mi podŊl²m. 

Plot mezi pozemky patŚ² obŊma sousedŢm a mus² 

se o nŊj starat spoleļnŊ. 

Ovoce, pokud je na vŊtvi, patŚ² majiteli stromu. 

Jakmile spadne na zem, patŚ² majiteli pozemku. 

ZabŊhnut® zv²Śe patŚ² jeho majiteli, ale kdyby mu uletŊl ï na pŚ²klad ï 

roj vļel ï a vletŊl sousedovi do ¼lu, je uģ souseda. 

VŊtve sousedova keŚe, kter® pŚesahuj² k v§m, mŢģete bez v§h§n² a 

dovolen² libovolnŊ oŚezat, na rozd²l od vŊtv² stromu. 

S ļ²m mŢģete k soudu. 

S kouŚem ze spadan®ho list² a dalġ²ch p§lenĨch odpadkŢ. 

S okapem, vyvedenĨm sousedem na v§ġ pozemek. 

Prachem nebo popelem zv²ŚenĨm na sousedovŊ pozemku. 

Z§pachem ģumpy nebo z§chodu. 

Slepicemi, kter® vnikaj² do sousedn²ch zahrad a dvorŢ a rozhrab§vaj² 

z§hony. 

Co mus²te vydrģet. 

Kokrh§n² kohouta a z§pach hnoje jsou na vesnici norm§ln², ale ve 

mŊstŊ uģ ne. 

Houkaj²c² sanitky nebo hluk z letadel. VeŚejnĨ z§jem zde m§ pŚednost. 

NepoŚ§dek. 

Pokud v§ġ soused zanedb§v§ svŢj pozemek a v§s tr§p² pohled na jeho 

Ăskl§dkuñ, pach a tŚeba potkany, zaļnŊte jednat a na souseda tlaļte, 

aby dal vġe do poŚ§dku, jinak se suŅte ï vyhrajete! 

Spadne-li v§m m²ļ na ciz² pozemek, mus² v§m bĨt vr§cen! Pr§vŊ tak 

zatoulan§ slepice, kr§l²k, nebo jin® zv²Śe. Ale, pozor! Pokud svĨmi 

vŊcmi nŊco zniļ²te ï m²ļ pol§me kvŊtiny, koza spase zeleninu, pes 

vyhrabe cibulky kvŊtin ï m§ vlastn²k pozemku n§rok na n§hradu. 

Zakousne-li v§ġ pes ciz² slepici, mus²te ji zaplatit! 

Kde jsou hranice pozemku ï pokud to nelze objektivnŊ urļit ï mŢģete 

o urļen² hranic poģ§dat soud. 

VelkĨm probl®mem je hluk zpŢsobenĨ dopravou a zahradn² technikou. 

S vyt²ģenĨmi silnicemi se moc dŊlat ned§, kromŊ protihlukovĨch stŊn. 

Pila, sekaļka nebo Śezaļka dok§ģou sousedŢm poŚ§dnŊ znepŚ²jemnit 

bydlen². StejnŊ tak ale ruġ² i hlasitĨ ġtŊkot psa nebo zvuky jinĨch 

zv²Śat. Podle nov®ho obļansk®ho z§kon²ku je ale obtŊģov§n² hlukem 

nepŚ²pustn®!                                                                                      L.Ġ. 

9ǳǘŀƴłȊƛŜ ƴǳǘƴł ΧΦ Η 
Kdykoliv proch§z²m kolem 

domŢ ļ²slo popisn® 105 a 56 

m§m pocit, ģe je slyġ²m 

vzdychat! Jakoby volaly : 

zakonļete uģ naġe tr§pen² ï 

nechceme uģ d§l takhle um²rat 

ï vģdyŠ to tolik bol²! Ano, n§s 

to taky bol² ï nen² to pŚ²jemn® 

vidŊt v§s v tomto stavu! ï 

RadŊji nic neģ toto! A pŚesto 

tyto domy ve sv®m zaļ§tku 

byly pln® ģivotŢ, kterĨm poskytovaly domov, teplo, rodily se v nŊm 

dalġ² generace, vytv§Śely se v nich ģivotn² osudy ï zkr§tka ï naplno se 

v nich ģilo.  

Na pŚ²klad ï v ļ²sle popisn®m 105 byla 

hospoda ï prvn² v obci! Po odtrģen² domu 

od dvora byl prvn²m majitelem rod 

ĠpalkovĨch, ano, naġich ĠpalkovĨch, co 

po nich nyn² bydl²me! Ģil tam Frantiġek 

Ġpalek s manģelkou Frantiġkou, matkou 
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KateŚinou, otcem Josefem a s dcerami Barborou, Mari², Emili², 

Pavl²nou a Annou. S jednou z tŊchto dcer se oģenil Jan Khun ze 

StarĨch Smrkovic. Po narozen² dvou dŊt² manģelka zemŚela a 

ovdovŊlĨ manģel ï aby dŊtem pŚivedl macechu bl²zkou jejich matce ï 

si vzal jej² sestru. Syn vġak v 18 letech zemŚel a dcera se vdala za 

ļetnick®ho str§ģmistra Makoviļku a odeġla z domova. V hospod§Śstv² 

nemŊl kdo pracovat, otec vġe pronajal a z rodiny se tam uģ nikdo 

nevr§til. N§jemcem se stal Pr§ġil z Nov® Vsi u Lomnice nad Popelkou 

a po nŊm Hyrġl z Barchova. To asi byl zaļ§tek HyrġlŢ v OhniġŠanech. 

PostupnŊ se v domŊ vystŚ²dalo mnoho n§jemcŢ ï soukromĨch, st§tn²ch 

i druģstevn²ch, ale nikdo se tam neusadil trvale. Aģ dŢm dospŊl do 

tohoto stavu. 

Dnes tu trļ² do nebe jenom toto torzo! Je starĨ nejm®nŊ 400 let.  

DruhĨ vzdycha-

j²c² dŢm ļ²slo 

popisn® 56 je 

pŚibliģnŊ asi taky 

tak starĨ. V²me 

pŚesnŊ, kdo v nŊm 

bydlel pŚi sļ²t§n² 

lidu v roce 1869.  

Byli to Ġkodovi, 

Juklovi, Ulricho-

vi, a RosŢlkovi. 

PozdŊji se stali 

majiteli Noskovi a 

po nich Rodrovi. Rodr pomŊrnŊ mladĨ vġak umŚel a vdova po nŊm se 

vdala za Josefa Suchardu a t²m se tam dostal rod SuchardŢ a jejich 

posledn² potomek Stanislav. Ten tam ģil aģ do sv® smrti. Pak uģ se 

majitel zmŊnil jen dvakr§t. Nyn² z domu zbyly pouze jeho zbytky, 

zhroucen® a propadl®. Ten, kdo v nŊm nebyl v jeho pln® sl§vŊ ï 

neuvŊŚ², jak§ kr§sn§ velik§ svŊtnice v nŊm byla! MŊla vģdy bŊlostnŊ 

vydrbanou podlahu a na ni st§ly dvŊ postele, vysoko nastlan® 

peŚinami. DŢm by si zaslouģil dŢstojnŊjġ² konec! 

Jak to asi s obŊma tŊmi chud§ky dopadne? Smiluje se nad nimi nŊkdo 

a uvede prostor po nich do poŚ§dku? Proļ nakonec mus² domy, kter® 

tolika lidem poslouģily jako jejich domovy bĨt vesnici takto vzhledovŊ 

na obt²ģ?                                                                                         L.Ġ. 

                                                                                                             

 ałǊƴƛŎŜ ΧΦ 
Uģ t®mŊŚ sto let stoj² pŚed hŚbitovem malĨ domeļek, kter®mu se Ś²k§ 

m§rnice. 

Proļ m§rnice? Asi proto, ģe se tam ukl§daly m§ry ï pohŚebn² nos²tka. 

Prvn² pohŚeb na naġem nov®m hŚbitovŊ se konal roku 1867. HŚbitov 

byl vybudov§n ze Ăz§duġeñ ï to byl vĨtŊģek z pol² a lesa Z§duġn²ka, 

kter® patŚily c²rkvi. 

Aby funkce hŚbitova byla leg§ln², musel bĨt celĨ prostor oplocenĨ, coģ 

bylo dost n§kladn® a trvalo to nŊkolik let. A hŚbitov musel m²t m§rnici. 

Jej² stavba byla v pl§nu na rok 1904. Ale, v tomto roce probŊhlo 

nŊkolik pŚ²rodn²ch  katastrof,  na pŚ²klad vġe zniļuj²c² krupobit² a obec 

musela sv® ¼sil² a finance pouģ²t jinak. Tak byla stavba odloģena 

na rok 1905. 

Zak§zka byla zad§na zednick®mu mistrovi Frantiġku Zimovi ze 

Smidar. Byla to mimoŚ§dn§ postava hlavnŊ svou tlouġŠkou. Kolem 

pasu mŊŚil v²ce neģ tŚi metry. Vypr§vŊlo se o nŊm, ģe snŊdl 

neuvŊŚiteln® mnoģstv² j²dla a pit². Ġel - li nŊkam za zak§zkou a dŢm 

mŊl dvoukŚ²dl® dveŚe, pak jimi neproġel. Mistr Zima se ļasto stĨkal 

s podobnŊ vypadaj²c²m Janem Melich§rkem z ļ²sla popisn®ho 26, ale 

bydl²c²m ve vĨmŊnk§Śsk®m domku u ļ²sla popisn®ho 22. Kdyģ ti dva 

p§nov® sedli spolu do 

koļ§ru, tak je ani kŢŔ 

neuvezl. 

Nicm®nŊ ï pan Zima 

m§rnici postavil za 

1.465 Kļ. KaģdĨ 

hŚbitov musel m²t svou 

m§rnici, aby bylo 

moģn® do n² ukl§dat  

mrtv® lidi na dny od 

jejich ¼mrt² do dne 

pohŚbu. Jak moc se to dodrģovalo, to ani nev²m, ale pamatuji se na 

jinou ud§lost, kter§ byla zde asi zcela ojedinŊl§. V t®to m§rnici se 

konala pitva! 

Bylo to v obdob² 2. svŊtov® v§lky. Tehdy byl pŚidŊlen obecn²mu ¼Śadu 

na rŢzn® administrativn² pr§ce pan V§clav Ġpiļka. Byl to mladĨ, statnĨ 

muģ, kterĨ z nedostatku jin® moģnosti bydlel u HanuġŢ. Pan Hanuġ byl 

tehdy starostou. Pana Ġpiļky se Hanuġovi ujali a mŊli ho jako sv®ho 

syna. Kdyģ se oģenil, tak tam bydlela i jeho manģelka. On s§m se 

pohyboval na motorov®m kole. Byla to technicky ¼plnŊ nov§ vŊc a 

kaģdĨ si to se z§jmem prohl²ģel. Jednou jel do StarĨch Smrkovic a na 

rohu silnice vedouc² od OhniġŠan, st§l elektrickĨ betonovĨ sloup, pan 

Ġpiļka do nŊj narazil a zabil se. Bylo to pŚ²mo neuvŊŚiteln® neġtŊst²! 

Byl ģenatĨ kr§tkou dobu a ļekali na narozen² sv®ho prvn²ho d²tŊte. A 

pr§vŊ pan Ġpiļka byl odvezen do m§rnice a tam byl pitv§n. Uģ nev²m, 

kdo tu pitvu dŊlal, ale asi pŚijel nŊjakĨ ¼Śedn² l®kaŚ z Bydģova. 

Kaģd® m²sto na svŊtŊ m§ svou historii! Pr§vŊ tak je to s t²mto malĨm 

domkem u ohniġŠansk®ho hŚbitova! L.Ġ. 

    YƻǌŜƴȅΧΧΧΧΦΦ II. 
Abychom se dostali do nŊjakĨch konkr®tn²ch pŚedstav o OhniġŠanech 

a OhniġŠ§c²ch ze 17. stolet², mus²me si pŚipomenout, ģe v roce 1653 se 

na z§kladŊ Ă pŚizn§vac²ch listinñ prov§dŊla Ăvisitaceñ. Nebylo to nic 

jin®ho neģ daŔov® pŚizn§n². To n§s vġak pŚiv§d² k pŚ²jmen²m lid², kteŚ² 

zde tehdy ģili. 

Takģe, v²me, ģe roku 1654 zde byl pouze jeden sedl§k ï Jakub VaŔkŢ. 

Chalupn²kŢ zde bylo v²ce! Byl to :  Tobi§ġ Portman, V§clav BorļickĨ, 

Jan Mrkviļka, JindŚich Svoboda, Jan Oborn²k, JiŚ²k řeh§k, Jan Ģiġka 

(Ģiģka) a Jan M§lek. Bar§ļn²k byl jeden ï Jakub NŊmec. Bylo zde 

nŊkolik domŢ rozboŚenĨch a zpustlĨch: statek OleġnickĨ, 

ĠŠov²ļkovskĨ, MuġketĨrsk§ chalupa, V§lkovsk§ chalupa, Krauzovsk®  

a Fantovsk® zahradnictv². 

V roce 1717 byla provedena Ăokul§rn² visitaceñ ï to znamen§, ģe vġe 

bylo ĂoļitŊñ shl®dnuto. Do toho roku pŚibylo 10 novĨch popisnĨch 

ļ²sel, to byla ļ²sla popisn§ 20 aģ 29. Majitel® byli n§sleduj²c²: Mikul§ġ 

Sakra, JiŚ²k ĠŠastnĨ, V§clav Klouļek, Jan Veverka, V§clav BorļickĨ, 

Pavel ĠŠov²ļek, Kriġtof Oborn²k, MatŊj VlnaŚ, Martin KoŚ²nek a Jan 

ĠŠastnĨ. 

Nen² moģn® se drģet popisnĨch ļ²sel tehdejġ²ch a dneġn²ch, protoģe 

nev²me, kdy a jak byla stanovena ļ²sla popisn§ uģ²vaj²c² se dnes. 

Pouze jsem z rŢznĨch z§pisŢ vydedukovala, ģe dneġn² ļ²slo popisn® 17 

ï to je starĨ dŢm K§nskĨch ï byl grunt Jakuba VaŔka a v roce 1653 ho 

obĨval Jan Kaska. A jak 

k t® rozs§hl® usedlosti, 

kter§ zab²rala celou dolen² 

ļ§st obce, pŚiġel? Byl 

koļ²m u tehdejġ²ho 

spr§vce Smrkovick® tvrze. 

Ten se o tvrz pŚ²liġ 

nestaral a tak byl majiteli 

tvrze povol§n k soudu do 

V²dnŊ. Vezl ho tam koļ² 

Jan Kaska a spr§vce tuġil, 

ģe je s n²m zle. řekl Kaskovi, aby na nŊj ļekal do druh®ho dne, pak aŠ 

se vr§t² domŢ a vġe po nŊm si nech§. Uģ se nevr§til, jeho trestem bylo 

objet² ģelezn® panny, coģ byl tehdy muļ²c² n§stroj, kterĨ z§roveŔ 

usmrcoval. Koļ² Kaska ļekal nejen den, ale nŊkolik a pak odjel domŢ. 

A tak mŊl pen²ze a grunt ļ²slo popisn® 17 koupil i s dalġ²m prostorem 

u nynŊjġ²ho domu ļ.p.46. 

 Ļ²slo popisn® 23 ï tam dnes bydl² pan² Cejnarov§ -  byl grunt V§clava 

Borļick®ho a obĨval ho Mikul§ġ RosŢlek. Grunt Jakuba NŊmce 

obĨvanĨ Martinem Rohl²ļkem uģ neexistuje a bylo to ļ²slo popisn® 69. 

Po nŊm tam stoj² dnes Vysuļkova stodola. 

Dalġ² dŢm ï dnes uģ neexistuj²c² ï bylo ļ²slo popisn® 25 a st§val 

v prostoru mezi Kop§ļovĨmi a PlchovĨmi. Tam byl asi grunt JindŚicha 

Svobody obĨvanĨ Luk§ġem RosŢlkem. 

Vid²te, jak m§lo se zde zachovalo pŚ²jmen² z t® doby! PŚesto je to 

fascinuj²c², co lid² zde ģilo! Ned§ se ani spoļ²tat, co generac² se za ty 

roky vystŚ²dalo! A mnoz² z V§s jsou jejich potomky a ani o tom 

nev²te! Vzpom²nejte ï pros²m ï na vypr§vŊn² svĨch rodiļŢ a 

prarodiļŢ, nezaznŊlo-li v nŊm nŊkter® ïdnes uģ zapomenut® ï 

pŚ²jmen²!                                                                                            L.Ġ                                                                                                
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¢ƛ Ƨǎƻǳ ǘŀƪȅ ƴŀǑƛ ς ŘƻǇƭƴŠƴƝ Ȋ ƳƛƴǳƭŞƘƻ 
Zpravodaje. 
Znovu se vrac²m k fotce ohniġŠanskĨch rekrutŢ. Chci podŊkovat 

za snahu o jejich identifikaci a to hlavnŊ pan² Anince M¿llerov®, pan² 

MaŚence JŢzov® a pan² Boģence Purmov®, kter® se opravdu snaģily 

o jejich pozn§n². UveŚejŔuji tedy jejich doplnŊnĨ seznam: 

Stoj²c² zleva -   Sajfert, NovotnĨ Jaroslav, RosŢlek V§clav, J·r ,  -  ,  -  

, -  ,Hor§k , Sedl§ļek Frantiġek 

Sed²c² zleva  - NovotnĨ Rudolf, Jandera Jan, Hloucal, Ġperk Frantiġek, 

Jel²nek Josef ,  -  ,  -  ,  -  ,  -  ,  -  ,  -  .   

¢ƛ Ƨǎƻǳ ǘŀƪȅ ƴŀǑƛ ΧΦΦ 
Mil² ļten§Śi,  dnes V§m pŚedkl§d§m zcela malou skupinu brancŢ z ro-

ku 1938.Zleva sed²c² ï BydģovskĨ Frantiġek, starosta Hanuġ Josef, 

Jezbera V§clav. Stoj²c² zleva ï prvn²m je RosŢlek Josef, druh®ho 

nepozn§v§m  a  zcela vpravo ï HepŚ²k Frantiġek. 

hōŜŎƴƝ ǵǌŀŘ ǎŘŠƭǳƧŜΥ 

Dne 18.prosince 2013 se konalo  24.zased§n² Obecn²ho zastupitelstva. 

Dne 12. ¼nora 2014 se konalo 25. zased§n² Obecn²ho zastupitelstva. 

Uz§vŊrka dalġ²ho Zpravodaje bude  15. ļervna  2014. 

 

Z ŘŠǘǎƪŞƘƻ ƳŀǑƪŀǊƴƝƘƻ 
 
 
 
 
 
 
 

 
{Ǿŀǘōȅ ΧΦ !ŎƘΣ ǎǾŀǘōȅ ΧΦΗ 
Dostala jsem nŊkolik dotazŢ, jak®ģe se to vlastnŊ po nŊkolika l®tech 

slav² svatby? Tak to mohu odpovŊdŊt, m§m to nŊkde napsan®! 

 

Zelen§ -  je den sŔatku 

BavlnŊn§ ï den prvn²ho vĨroļ² 

DŚevŊn§ ï p§t® vĨroļ² 

Zinkov§  -  6,5 roku 

MŊdŊn§ ï 7 rokŢ 

Plechov§  - 8 let 

RŢģov§  -  10 let 

Niklov§  -  12,5 roku 

SklenŊn§  - 15 let 

Porcel§nov§  - 20 let 

StŚ²brn§   -   25 let 

Perlov§   -  30 let 

LnŊn§     -   35 let 

Hlin²kov§   -   37,5 let 

Rub²nov§   -   40 let 

Zlat§ -   50 let 

 Diamantov§   -  60 let 

Ģelezn§   -   65 let  

Blahod§rn§    -   70 let 

Korunov§   -   75 let 

 

Jak se Śekne o svatbŊ, uģ zase se mi vynoŚuj² rŢzn® komick® pŚ²hody, 

kter® se pŚi nich ud§ly a snad v§m jeġtŊ nŊkter® pov²m. Vzpom²n§m na 

jednu takovou povedenou! Vģdycky to z§leģelo na sloģen² 

odd§vaj²c²ho teamu. Kdo zrovna odd§val a jak to probŊhlo. Jeden den 

to ġlo tak nŊjak tŊģce ï odd§vaj²c², se kterĨm to byla dŚina! Vġe bez 

¼smŊvu, bez jedin®ho slŢvka a to byl potom velmi dlouhĨ den! Nev²m 

uģ kolik§t§ to svatba  ten den byla. PŊknŊ jsem je usadila v obŚadn² s²ni 

a pŚivedla odd§vaj²c²ho. Byl klid, pohoda ï a odd§vaj²c² zaļal svŢj 

projev. Byla to nuda, my uģ ty projevy znali nazpamŊŠ a tak jsme, 

celkem, ĂumrtvenŊñ sledovali, jak ten obŚad pokraļuje. My ï to 

znamen§ pan varhan²k a fotograf. Obļas jsme po sobŊ koukli ï vġe 

plynulo, jak mŊlo. Pak se odd§vaj²c² dostal v projevu k takov® nudn® 

pas§ģi a pr§vŊ Ś²kal vŊty ï manģelstv² bude prob²hat v ekonomick®  

stabilizaci socialistick® rodiny ï a v tom se to stalo! 

Ozval se hl§sek a byl to sm²ch, kterĨ s²lil a za  chvilku ovl§dl ¼plnŊ 

vġechno! Ono se to pŚ²mo Śehtalo a postupnŊ tomu podl®hal ¼plnŊ 

kaģdĨ! Koukala jsem vyjevenŊ! Svatebļan® Śvali sm²chy, nŊkteŚ² aģ 

slzeli, ģenich s nevŊstou se opŚeli jeden o druh®ho a zbŊsile se sm§li. 

Koukla jsem na pana varhan²ka, ten mŊl obliļej poloģenĨ na kl§ves§ch 

varhan a nahlas se sm§l, fotograf sedŊl za varhanami na zemi a tam 

kryl svŢj sm²ch, j§ uģ byla sm²chem zlomen§ v pase, jen odd§vaj²c² 

mlel d§l ten svŢj nudnĨ projev. A v²te, co se vlastnŊ stalo? NŊkdo ze 

svatebļanŢ ï buŅ ¼myslnŊ nebo n§hodou ï spustil tehdejġ² tuzexovou 

¼plnŊ novou hraļiļku ï Ăpytl²k sm²chuñ ! To bylo tak perfektnŊ 

udŊlan®, ģe tomu nikdo neodolal! No, nŊjak se ten obŚad dokonļil a 

svatebļan® se vytratili jako p§ra nad hrncem. 

Odd§vaj²c², pŚi sv®m odchodu mi Śekl ï ģe dnes byl velmi nespokojen 

ï a j§ mu odpovŊdŊla ï  ģe jsem se m§lem sm²chy potrhala!     L.Ġ. 
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8. bŚezna fotografovali Lenka a Tom§ġ Ļ§povi, Iva SyŚiġŠov§ 

 
 

Vyd§v§ Obecn² ¼Śad OhniġŠany. Zpracovali, napsali a vyfotografovali Ġtraufov§ L., Bucek Jan 


